

**ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2018. № 436. Ноябрь**

- | | |
|-------------------------------|--------------------------------------|
| • ФИЛОЛОГИЯ | • PHILOLOGY |
| • ФИЛОСОФИЯ | • PHILOSOPHY |
| • СОЦИОЛОГИЯ
И ПОЛИТОЛОГИЯ | • SOCIOLOGY
AND POLITICAL SCIENCE |
| • ИСТОРИЯ | • HISTORY |
| • ПЕДАГОГИКА | • PEDAGOGICS |
| • ПРАВО | • LAW |

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2018. № 436. November**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.;
И.Ю. Малкова, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТИ;
А.И. Потекаев, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.;
Ю.Г. Слижков, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.;
П.Ф. Тарасенко, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.;
Э.И. Черняк, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Е.В. Борисов,
д-р филос. наук, профессор
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.Ю. Рыкун,
д-р социол. наук, профессор
В.А. Суровцев,
д-р филос. наук, профессор
В.Г. Шилько,
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

Founder – Tomsk State University

EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekayev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Evgeny V. Borisov,
Doctor of Philosophy, Professor
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Artem Yu. Rykun,
Doctor of Sociology, Professor
Valery A. Surovtsev,
Doctor of Philosophy, Professor
Victor G. Shilko,
Dr. of Education, Professor

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ВЕСТНИК
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА
Мультидисциплинарный научный журнал

№ 436

Ноябрь

2018

СОДЕРЖАНИЕ**ФИЛОЛОГИЯ**

Волков И.О. И.С. Тургенев – читатель «Подготовительной школы Шекспира» Л. Тика (по материалам родовой библиотеки писателя)	5
Кашпур В.В., Трубникова Е.В., Филь Ю.В. Языковая интерпретация пространственного предела «низ» в русском и английском языках (на материале английских фразовых и русских приставочных глаголов)	13
Киселев В.С. В.А. Жуковский в судьбе Александра Рейтерна (по материалам писем 1840-х гг. к великому князю Александру Николаевичу)	21
Миклашевский А.А. Индивидуальные различия хранения перцептивной семантики: поисковое исследование	30
Мирвода Т.А. Детский страшный повествовательный фольклор: к вопросу о жанровом многообразии традиции	38
Остапович А.В., Алексенко А.Д. Сюжетно-образная конкретизация концепта «русь» в сонетах Г.В. Голохвастова	49
Резанова З.И., Темникова И.Г., Некрасова Е.Д. Динамика социолингвистических процессов в Южной Сибири в зеркале билингвизма (русско-шорское и русско-татарское языковое взаимодействие)	56

ФИЛОСОФИЯ

Берестов И.В. Использование семантики В. Эдельберга в методологии истории философии. Часть I: постановка проблемы	69
Лаврухин А.В. Феномен государства в понимании Канта, Гегеля и Гуссерля	82
Черникова Д.В., Черникова И.В. Эволюция университета в ракурсе социальной эпистемологии	90

СОЦИОЛОГИЯ И ПОЛИТОЛОГИЯ

Бахриев Б.Х. «Мягкая сила» и публичная дипломатия: возможности для независимого Таджикистана	97
Погодаев Н.П. Формирование личного и социального капитала студентами из Таджикистана в Томске: возможности и барьеры	106
Попандопуло О.А. Модель правовой социализации в контексте исторического развития управления модернизационными процессами	118
Попов П.Л., Чернеков А.А., Сараев В.Г. Анализ региональных макрорегиональных факторов поддержки основных политических партий на выборах в ГД РФ 2016 г.	124

ИСТОРИЯ

Бугров К.Д. «Политическое богословие» елизаветинской эры: легитимация власти Елизаветы Петровны в придворной проповеди 1740-х – 1750-х гг.....	131
Водичев Е.Г. В технологическом тупике: отраслевая наука на востоке СССР во второй половине 1940-х гг.	139
Есипова В.А. Документы о распространении вина в Сибири в XVII в.: материалы НБ ТГУ и ТОКМ	148
Корзун В.П., Мамонтова М.А. «Стихийные историографы» в региональном интеллектуальном ландшафте: В.И. Матющенко, Н.А. Томилов	151
Некрылов С.А., Дунбинский И.А., Костылева Е.А. Технологии проектирования и реализации электронных энциклопедий на примере «электронной энциклопедии Томского государственного университета»	160

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE
OF THE RUSSIAN FEDERATION

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

Multidisciplinary scientific journal

№ 436

November

2018

CONTENTS**PHILOLOGY**

Volkov I.O. Ivan Turgenev – the reader of <i>Shakespeare's Predecessors</i> by Ludwig Tieck (Based on Turgenev's family library materials)	5
Kashpur V.V., Trubnikova E.V., Fil Yu.V. The language interpretation of the spatial limit “bottom” in Russian and English (On the material of English phrasal and Russian prefixal verbs)	13
Kiselev V.S. Vasily Zhukovsky in the fate of Alexander Reitern (Based on the letters of the 1840s to Grand Duke Alexander Nikolaevich)	21
Miklashevsky A.A. Individual differences in the storage of perceptual semantics: An exploratory study	30
Mirvoda T.A. Children's scary narrative folklore: On the genre diversity of tradition	38
Ostankovich A.V., Alexenko A.D. The plot and image concretization of the concept <i>Rus'</i> in sonnets by G.V. Golokhvastov	49
Rezanova Z.I., Temnikova I.G., Nekrasova E.D. Dynamics of sociolinguistic processes in Southern Siberia mirrored in bilingualism (Russian-Shor and Russian-Tatar language interaction)	56

PHILOSOPHY

Berestov I.V. Application of Walter Edelberg's perspectivalist semantics in the methodology of the history of philosophy. Part I: A statement of the problem	69
Lavrukhin A.V. The phenomenon of state in the understanding of Kant, Hegel and Husserl	82
Chernikova I.V., Chernikova D.V. The evolution of the university in the perspective of social epistemology	90

SOCIOLOGY AND POLITICAL SCIENCE

Bahriev B.Kh. Soft power and public diplomacy: Opportunities for independent Tajikistan.....	97
Pogodaev N.P. Formation of personal and social capital by students from Tajikistan in Tomsk: Opportunities and limitations	106
Popandopulo O.A. A legal socialization model in the context of the historical development of modernization management	118
Popov P.L., Tcherenov A.A., Saraev V.G. Analysis of regional and macro-regional factors for supporting the main political parties at the elections to the State Duma of the Russian Federation in 2016	124

HISTORY

Bugrov K.D. “Political theology” in Elizaveta's Age: Legitimation of Elizaveta Petrovna's power in court sermons of the 1740s–1750s	131
Vodichev E.G. In the technological dead end: Branch science in the east of the USSR in the second half of the 1940s	139
Esipova V.A. Documents on the distribution of wine in Siberia in the 17th century: Materials of Tomsk State University Research Library and Tomsk Museum of Local History	148
Korzun V.P., Mamontova M.A. “Spontaneous historiographers” in the regional intellectual landscape: V.I. Matyushenko and N.A. Tomilov	151
Nekrylov S.A., Dunbinskiy I.A., Kostyleva E.A. Technologies of designing and implementation of an electronic encyclopedia on the example of the Electronic Encyclopedia of Tomsk State University	160

Панченко А.Б., Стafeев О.Н. Инеродческий вопрос в дискурсах Российской империи: между потребностями государства и представителями общества	164
Плетнева Л.М. Орнаментация керамики из объектов поселения Шеломок II	175
Тимофеев Д.В. Принципы инструментализации методологии «истории понятий» в исследований по истории общественного сознания России XVIII – первой четверти XIX в.	184
Трубникова Н.В. «Позволить прошлое как историю»: о влиянии постмодернизма на историописание в XXI в.	192
Уайт Джеймс М. Религиозные меньшинства в Российской империи: обзор англоязычной историографии (1991–2017)	199

ПЕДАГОГИКА

Лавриненко С.В. Интернет-аддикция и проблемы адаптации студентов первого курса к учебно-профессиональной среде технического вуза	213
Пак В.В. Формирование обобщенных проектных умений средствами обучения физике на примере учебных физических задач	219

ПРАВО

Андреева О.И., Зайцев О.А., Епихин А.Ю. Запрет определенных действий как новая мера обеспечения безопасности личности в уголовном процессе	225
Князьков А.С. Некоторые проблемы назначения наказания за незаконный сбыт наркотических средств путем использования электронных либо информационно-телекоммуникационных сетей	230
Кукушкина А.В. Международно-правовая квалификация бомбардировок авиацией НАТО территории Югославии и их экологические последствия	237
Шугуров М.В. Научно-технологическая интеграция ЕАЭС как фактор достижения целей устойчивого развития: анализ правовых основ	243
Шурухнов Н.Г. Этапы цифровизации непосредственного производства следственных и иных процессуальных действий	252
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	256

Panchenko A.B., Stafeev O.N. Inorodtsy's question in the discourse of the Russian Empire: Between government needs and society images	164
Pletneva L.M. Ornamentation of ceramics from structures of Shelomok II settlement	175
Timofeev D.V. Principles of instrumentalization of the “history of concepts” methodology in the studies of public thought in Russia in the 18th – first quarter of the 19th centuries	184
Trubnikova N.V. “To allow the past as a history”: On the influence of postmodernism on historiography in the 21st century ...	192
White J. Religious minorities in the Russian Empire: a historiographical survey of the English-language literature (1991–2017)	199

PEDAGOGICS

Lavrinenko S.V. Internet addiction and adaptation problems of first-year students of a technical university to the educational and professional environment	213
Pak V.V. Formation of universal project skills by means of teaching physics on the example of educational physics tasks	219

LAW

Andreeva O.I., Zaytsev O.A., Epikhin A.Yu. Prohibition of certain actions as a new security measure for a person in criminal trial.....	225
Knyazkov A.S. Several problems of imposition of punishment for illegal drug trafficking with the use of electronic or telecommunication networks	230
Kukushkina A.V. International legal qualification of NATO bombing the territory of Yugoslavia and its environmental consequences	237
Shugurov M.V. Scientific and technological integration of the EAEU as a factor of achieving the sustainable development goals: Analyzing the legal foundation	243
Shurukhnov N.G. Stages of digitalization of direct conduct of investigative and other procedural actions	252
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	256